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غافلگیر شدن دولت قابل قبول نیست
 وضعیت دارو

صدای قالیباف را هم درآورد
محمدباقــر قالیبــاف، رئیس مجلــس یازدهم روز 
گذشــته گفت: امروز کمبود دارو مهمترین مسئله 
است و با توجه به داده های موجود در سامانه تیتک  
و تجزیه تحلیل این ســامانه، غافل گیر شــدن در 

موضوع کمبود دارو پذیرفته نیست.
رئیس مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی دیروز 
سه شــنبه ۲۴ آبان مجلس در روند بررسی گزارش 
کمیســیون بهداشــت و درمان در مورد بررســی 
نحوه مدیریت زنجیره تأمیــن و توزیع دارو و علل 
کمبودهای اخیر در کشور، پس از استماع اظهارات 
وزیر بهداشــت و برخی از نمایندگان کمیســیون 
بهداشــت مجلس، خطاب به عین اللهی اظهار کرد: 
امروز کمبود دارو مهمترین مسئله است؛ در حوزه 
کمبود دارو گزارش کمیسیون و بررسی های انجام 
شــده در این بخش حاکی از این اســت که ما یک 

مشکلاتی در هماهنگی بین دستگاه ها داریم.
وی افزود: اگر ســامانه تیتک  )ttac.ir( که سالیان 
سال داده ها در این ســامانه وجود دارد و نیازهای 
مــاه به ماه و نوع مریضی ها و نوع مصرف در تجزیه 
تحلیل این ســامانه وجود دارد به ما نشان می دهد 
که ما چه زمانی چه دارویی را نیاز داریم و غافلگیر 

شدن در این موضوع پذیرفته نیست.
رئیس مجلس تصریح کرد: اگر مشــکلاتی مثلًا در 
گمرک وجود دارد موضوع ســلامت به قدری مهم 
و حســاس اســت که هم دولت و رئیس جمهور و 
هم مجلس و کمیسیون بهداشت روی این موضوع 
حســاس هســتند و ما جنابعالی را مســئول این 
هماهنگی هــا می دانیم و دولــت و مجلس هم در 
اختیار شما هســتند که در اول زمستان این اتفاق 
نیفتد. ما حــدود ۹۰ قلم داروهای کمیاب داریم و 
بیــش از ۳۰۰ قلم جزو داروهای کمیاب هســتند 
و مــردم نمی توانند آنها را تهیــه کنند.قالیباف در 
پایان خطاب به وزیر بهداشــت گفت: امیدواریم در 
ســال آینده این موضوع تکرار نشود و اگر نکته ای 
وجود دارد ما در مجلس در خدمت شــما هستیم؛ 
ســازمان های بیمه گــر در بیمه ســلامت و بیمه 
نیروهای مسلح تقریباً می شود گفت به روز کارشان 
را انجام می دهند اما بیمه تامین اجتماعی با فاصله 
۸ یا ۹ ماهه صورت می گیرد و ان شــاءالله جنابعالی 
بتوانید این موضوع جدی مردم که موضوع سلامت 

است را در آینده نزدیک حل و فصل نماید.
حیدر محمدی، رئیس سازمان غذا و دارو نیز دیروز 
در حاشــیه نشست کمیســیون بهداشت و درمان 
مجلس در مورد کمبود دارو و سرم، گفت: طی چند 
هفته گذشته با کمبودهایی در رابطه با آنتی بیوتیک 
های خوراکی مواجه شدیم و وضعیت بحرانی شد، 
البته مواد اولیه به وفور در کشور داشتیم اما تولید 
انجام نشــد زیرا سیستم رگولاتوری و صنعت پیش 
بینی افزایش نیــاز را نمی کرد البته در حال حاضر 
تولید آنتی بیوتیک سه شیفت در حال انجام است.

وی افــزود: برای رفع کمبودهــای به واردات روی 
آوردیــم و در مرحلــه اول حــدود یــک میلیون 
آنتی بیوتیــک خوراکی یعنی حــدود ۵۰ تن و در 
اواخــر هفته نیز ۶ میلیون و ۸۰۰ هزار عدد وارد و 
مشکل آنتی بیوتیک تا اواخر هفته رفع خواهد شد.

محمــدی ادامه داد: مشــکل کمبود شــربت های 
ســرماخوردگی، اســتامینوفن، ایبوپروفن و دیفن 
هیدرامین به عنوان داروهای حمایتی حل شــد و 
نیازی به واردات دیده نشــد البته برخی از شهرها 
به صورت مقطعی با کمبود مواجه هستند که ستاد 
رصد تأمین به فوریت و ۲۴ ساعته نسبت به ارسال 

دارو به این مناطق اقدام خواهد کرد.
محمــدی در مورد کمبــود داروهای بی هوشــی، 
گفت: چون تولید کننده داخلی نداشتیم واردات را 
نامحدود کردیم تا مشکل بازار رفع شود؛ طی چند 
روز اخیــر بیش از ۵۰۰ هزار داروی بیهوشــی در 
مراکز درمانی سراســر کشور توزیع شد تا اتاق های 
عمل با مشــکل مواجه نشوند و ســایر اقلامی که 
کمبودهای آنها بالا نیســت را از طریق جلســات 
بازخوانی در ستاد رصد تأمین حل می کنیم؛ برخی 
از داروها به دلیل زیان ده بودن قیمت گذاری شدند 
البتــه در رابطه با برخی نیز با مشــکل مواد اولیه 
مواجه بودیم که اجازه واردات مواد اولیه به فوریت 
از طریق کشورهای همســایه صادر شد همچنین 
کمبود برخی داروهایی که مشــکل تأمین جهانی 
داشــتند باید از طریق سیاســت خارجه حل شود.

رئیس سازمان غذا و دارو یادآور شد: برخی کشورها 
بــه دلیل تحریم به ما دارو نمی دهند و چندین قلم 
از کمبودها مربوط به مسئله تحریم است که تأمین 
آنهــا زمان بر بوده و نیاز بــه مذاکرات بین المللی 
داریم البته سایر اقلام وضعیت خوبی دارد و تلاش 
خواهیم کرد که بخش اساســی کمبودها را یک تا 
دو هفته آینده رفع و کمبودهایی که بحرانی نیست 
را طی یک تــا دو ماه آینده رفــع خواهیم کرد تا 
آرامش به بازار دارویی برگردد.رئیس ســازمان غذا 
و دارو افزود: در حال رفع مشــکل ســرم از طریق 
واردات هستیم و در هفته ۵۰۰ هزار برای رفع نیاز 
کشور وارد می کنیم و پس از آن هم با تولید نیازها 

را رفع خواهیم کرد.

خبر

شرایط ترمیم نمرات امتحانات نهایی 
برای داوطلبان کنکور

وزارت آموزش و پرورش، کلیات نحوه ایجاد ســابقه 
تحصیلی و ترمیم نمرات دروس امتحانات نهایی برای 

داوطلبان کنکور را اعلام کرد.
۱. به متقاضیــان ایجاد ســابقه تحصیلی و ترمیم 
نمرات دروس نهایی اعــم از دارندگان مدرک پایان 
تحصیلات دوره متوسطه، دانش آموزان شاخه های 
فنــی و حرفه ای و کاردانش و دانش آموزان شــاخه 
نظری داوطلب شرکت در گروه آزمایشی غیر متناظر 
با رشــته تحصیلی خود، اجازه داده می شود مطابق 
جدول دروس امتحان نهایی دوره دوم متوسطه صرفاً 
یک بار برای ایجاد سابقه و یک بار برای ترمیم نمره 
با پرداخت هزینه در دروس مورد نظر خود ثبت نام و 

در امتحان مربوط شرکت کنند.
تبصره ۱. به متقاضیانی که قبل از ابلاغ این مصوبه 
از فرصت ترمیم استفاده کرده اند، اجازه داده می شود 
یک بار دیگر نمرات امتحانات نهایی دروس مورد نظر 

خود را ترمیم کنند.
تبصره ۲. نمرات ایجاد سابقه و ترمیم صرفاً به عنوان 
ســابقه تحصیلی اعتبار خواهد داشت و در کارنامه 

تحصیلی داوطلبان منظور نمی شود.
۲. نمره کل سابقه تحصیلی توسط وزارت آموزش و 
پرورش محاســبه و ضمن اطلاع رسانی به ذینفعان 
بــرای پذیرش متقاضیان ورود بــه آموزش عالی در 

اختیار مراجع مربوطه قرار می گیرد.
۳. بــا ابلاغ این مصوبه ضوابط و مقررات مغایر با آن 

لغو می شود.
۴. شیوه نامه اجرای مصوبه حداکثر ظرف مدت یک 
ماه توسط وزارت آموزش و پرورش تهیه و با امضای 

وزیر ابلاغ خواهد شد.

 انتقاد شدید کنشگران محیط زیست
 از مزایده 5000 معدن 

جمعی از کنشــگران منابع طبیعی و محیط زیست 
کشــور با صدور بیانیه ای نســبت به مزایده بیش از 
۵۰۰۰ معدن در ســطح کشور و تاثیرات منفی این 
اقدامات بر محیط زیست، اموال ملی و منابع طبیعی 

کشور هشدار دادند. 
در این بیانیه آمده اســت: »ما جمعی از کنشگران 
محیط زیست و منابع طبیعی کشور ضمن محکوم 
کردن این اقدام فرصت طلبانه و مغایر با منافع عموم، 
خواهان پاسخگویی مسوولان هستیم که آیا صدای 
عدالت خواهی مردم را نمی شــنوند که همچنان بر 
رویه نادرســت پیشــین خود تاکید می ورزند؟! آیا 
ســال ها منبع خواری و تهی کردن سرمایه های این 
کشــور، نابودی منابع طبیعی، بحران آب و خشک 
کردن سرزمین و تبدیل ایران آباد به کشوری با آینده 
حیات نامطمئن کافی نیســت؟! آیا نابودی نیمی از 
جنگل های هیرکانی و زوال زاگرس برایشــان زنگ 
خطری نبود؟! آیا این همه رانت خواری در واگذاری 
معادن، تغییر و تضعیف قوانین معادن برای گریز از 
ضرورت مجوزات دستگاه های متولی حفاظت از این 
منابع، طی این سال ها کم بود؟! تبدیل معدن کاوی 
به بنگاه املاک چطور؟! آیا صدور مجوز معدن کاوی 
در بیش از ۷۰ درصد از ســطح منابع ملی کشور به 
معنای عبور از اصول آمایش ســرزمین، توسعه و در 
نهایت تهی کردن منابع کشور نیست؟! مگر همین 
مزایده را دولت پیشــین در پایان عمر خود طراحی 
نکــرده بود که بــا مطالبه گــری دغدغه مندان این 
سرزمین متوقف شد، حال چگونه است به یک باره 
مزایده ای که برچسب رانت خواری گسترده از سوی 
دســتگاه های نظارتی بر آن زده شــده بود، اکنون 
اجرایی می شــود؟!« در بخش دیگری از این بیانیه 
آمده:  »لذا اعلام می کنیم که این مزایده چوب حراج 
است بر منابع کشور، منابعی که تضمین کننده حیات 
در کشور عزیزمان ایران است و آنچه در جریان است 
خلاف منافع عموم و ســرزمین است که باید سریعا 

متوقف شود.«

دولت هرچه سریعتر وضعیت 
استانداری تهران را مشخص کند

رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات 
شــهری شورای اسلامی شــهر تهران با اعلام اینکه 
تهران دو هفته اســت که اســتاندار نــدارد، گفت: 

رئیس جمهور سریع تر استاندار را منصوب کند.
مهدی پیرهادی ادامه داد: دو هفته است که پایتخت 
سیاســی و اقتصادی ایران هنوز اســتاندار ندارد و 
خواهش من از دولت این اســت که هرچه سریع تر 

وضعیت استانداری تهران را مشخص کند.

روند صعودی ابتلا به ایدز در ایران
معاون پژوهشــی مرکز تحقیقات ایدز ایران گفت: با 
بررسی های انجام شده در خصوص انتقال اچ. ای. وی 
طی سال های گذشته، رابطه جنسی محافظت نشده 
از اعتیاد تزریقی پیشــی گرفته است و با انتقال این 

بیماری از طریق اعتیاد تزریقی کمتر مواجه ایم.
سیداحمد سیدعلی نقی اظهار داشت: براساس آمار 
تخمین زده شده تعداد مبتلایان به بیماری اچ. آی. 
وی بالغ بر حدود ۵۵ هزار نفر در کشــور اســت، اما 
آمار ثبت شــده بالغ بر حدود ۲۳ هزار نفر فرد زنده 
اســت و این اختلاف موجود حاکی از آن اســت که 
افرادی مبتلا به این بیماری هســتند، اما از بیماری 

خود بی خبر هستند.
وی همچنین در خصوص میزان هزینه های درمان 
دارویی این بیماری گفت: هزینه درمان مبتلایان به 
این بیماری را وزارت بهداشــت متقبل شده است و 
مبتلایان بابت درمــان مبلغی پرداخت نمی کنند و 
داروها به صورت رایگان در مراکز مشاوره بیماری های 
رفتاری در سطح کشور در اختیار آن ها قرار می گیرد.

خبر

همدلی| مجلس شورای اسلامی خیز برداشته 
است تا قانون تابعیت فرزندان مادر ایرانی که با 
تلاش زیاد فعالان مدنی، در سال ۹۸ تصویب 
شد را لغو کند. هفته گذشته مجلس با کلیات 
طرح تأسیس ســازمان ملی اقامت مهاجران 

موافقت کرد. 
در جلســه علنــی روز یکشــنبه )۲۲ آبان( 
مجلس، رسیدگی به گزارش کمیسیون امور 
داخلی کشور و شوراها در مورد طرح تأسیس 
ســازمان ملی اقامت که با لایحه تشــکیل 
ســازمان مهاجران اتباع خارجی ادغام شده 
اســت، دردستور کار قرار گرفت و نمایندگان 
مجلس بــا ۱۴۱ رای موافق در برابر ۹۱ رای 

مخالف با کلیات طرح موافقت کردند.
یکــی از عجیب تریــن و جنجالی ترین مواد 
قانون سازمان ملی اقامت مهاجران، ماده ۴۱ 
است که براساس آن قانون تابعیت فرزندان 
مادر ایرانی که چند سال پیش بعد از تلاش 
فراوان تصویب شــد، لغو می شــود. در ماده 
مذکور آمده اســت که:»قانون اصلاح قانون 
تعییــن تکلیف تابعیت فرزنــدان حاصل از 
ازدواج زنــان ایرانی با مردان خارجی مصوب 
۱۳۹۸/۷/۲ از زمان لازم شدن این قانون به 
اســتثنا افرادی که در سامانه مذکور ثبت نام 

کرده اند لغو می گردد.«
از نکات قابل توجه این قانون این اســت که 
در ســایر مواد این قانون هیچ اثری از تعیین 
تکلیف تابعیت فرزندان مادر ایرانی به شیوه ای 
دیگر وجود ندارد و معلوم نیســت مجلسی ها 
چرا به قانونی که هیــچ جایگزینی برای آن 
تعریف نشده رای دادند و آن را حذف کردند.

تابعیت به کودکان   فراز و نشیب های 
مادران ایرانی

دوم مهرماه سال ۱۳۹۸ بود که بالاخره پس از 
کش وقوس های فراوان شورای نگهبان »اصلاح 
قانون تعیین تکلیف تابعیت فرزندان حاصل از 
ازدواج زنان ایرانی با مردان غیرایرانی« را تأیید 
کرد و نقطه پایانی بر بی هویتی کودکانی که از 

مادر ایرانی متولد می شوند، گذاشت. 
البته این قانون کاستی های حقوقی هم داشت 
اما همین که فرزندان مادر ایرانی بلافاصله بعد 
از تولد می توانستند به شناسنامه دست پیدا 
کنند و در برزخ بی هویتی نمی ماندند، موفقیت 

بزرگی بود
بعد از تصویب این قانون، اولین شناسنامه نیز 
در آبان ماه سال ۱۳۹۹ و حدود ۱۳ ماه پس از 
لازم الاجراشدن قانون اعطا شد. دو کودک ۸ و 
۱۲ ساله توانستند اولین شناسنامه ها بر اساس 
قانون جدید را دریافت کنند. از ســال ۱۳۸۵ 
تا ســال ۱۳۹۹ هیچ فرد زیر ۱۸ سال که از 
مادر ایرانی  و پدر غیرایرانی متولد شــده بود،  

نتوانسته بود شناسنامه دریافت کند و از این 
منظر تصویب این قانون، این یک دســتاورد 

بزرگ به شمار می رفت.
در دهه هــای اول انقلاب موضــوع تابعیت 
کودکان ایرانی به این دشواری نبود. در دهه 
۶۰ فرزندان مــادر ایرانی و پدر غیرایرانی با 
فرایندی ساده صاحب شناسنامه می شدند، 
امــا در دهه ۷۰ این روند دشــوار شــد. در 
سال ۱۳۸۵ نمایندگان مجلس وقت قانونی 
را تصویــب کردند که بــه موجب آن عملا 
اکثــر فرزندان مادر ایرانــی و پدر غیرایرانی 
از دریافت شناسنامه ایرانی محروم شدند تا 
سال ۹۸ این جریان ادامه داد و در این  سال 
قانون تابعیت فرزندان مادر ایرانی در مجلس 

دهم تصویب شد.
 سنگ اندازی دولت و مجلس 

با پایــان کار مجلس دهم و شــروع مجلس 
یازدهم  نماینــدگان مجلس  یازدهم، برخی 
به خاطر اختلاف دیدگاه سیاسی و تفکری با 
مجلس پیشین، یکی از اهداف خود را تغییر 
قانون مصوب مجلس قبلی قرار دادند. در این 
میان قانون تابعیت فرزندان مادران ایرانی یکی 
از آن قوانیــن بود که مجلس جدید به دنبال 

سنگ اندازی برای لغو آن بود.
جلیل رحیمی جهان آبادی، نماینده مجلس 
دهم و یازدهم،در ۲۱ مــرداد ۱۴۰۱ درمورد 
تلاش ها بــرای لغــو قانون بــه خبرگزاری 
صداوســیما گفت: »ما در مجلس قبل برای 
تصویب قانون اعطای تابعیت ایران به فرزندان 

حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی 
تلاش کردیــم و در حال  حاضــر هم نهایت 
اهتمام خود را برای اجرای آن به کار می بریم. 
اما برخی که به اسم حمایت از اتباع خارجی 
از ســازمان های بین المللی پول می گرفتند، 
ســفر خارجه می رفتند و در اجلاس شرکت 
می کردند که با تصویب قانون مجلس نان شان 
آجر شده و مستندات این موضوع نیز موجود 
اســت که چه مبالغ کلانی را از سازمان های 
بین المللــی می گرفتند و اکنــون در تلاش 
هستند که در مسیر اجرای قانون سنگ اندازی 
کنند و اجازه اجرای قانون را با بهانه های واهی، 
ارائه آمار و ارقام نادرست و فضاسازی ها ندهند؛ 

زیرا منافع شان به خطر افتاده است.«
به غیر از مجلس در دولت هم جلســاتی در 
این زمینه برگزار شــد. در ۲۶ تیر ۱۴۰۱ در 
مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری 
جلسه ای با عنوان نشست »بررسی مشکلات 
قانون تابعیت فرزند مادر ایرانی« برگزار شد. 
از جزئیات این نشست گزارشی منتشر نشد، 
اما با توجه رویه مشــترک مجلس و دولت و 
همچنین عنوان نشســت، روشــن است که 
نشســت در تقبیح اعطای تابعیت به فرزندان 

مادر ایرانی بوده است.
تلاش مشــترک دولت و مجلس در مورد لغو 
تابعیت تابعیــت فرزندان مــادران ایرانی در 
ماده ۴۱ طرح ســازمان ملی اقامت مهاجران 
به نتیجه رســید. بعد از لازم الاجرا شدن این 
قانون، یعنی قانون ســازمان ملی مهاجرت، 

قانون تابعیت فرزندان مقــادر ایرانی مصوب 
ســال ۹۸ لغو می شــود و عملا امکان ایرانی 

 شدن فرزندان مادر ایرانی از بین می رود.
 ایرانی  شدن دشوارتر از همیشه

این موضوع انتقادهای زیادی را به همراه داشته 
اســت. همین دیروز »پیمان حقیقت طلب«، 
مدیر پژوهش انجمن دیــاران در این زمینه 
به شــرق گفته : چیزی که الان در این قانون 
وجود دارد، عملا امکان ایرانی شــدن فرزندان 
مادر ایرانی را برای همیشه از بین برده و دیگر 
قانون جایگزین و مرجعی وجود ندارد تا آن ها 

ایرانی محسوب شوند.
 مســئله این است که مادر ایرانی ها داشتند 
شناسنامه را می گرفتند، این قانون برای آن ها 
فقط یک اقامــت بلندمدت تعریف می کند، 
یعنی این ها را تبعه خارجی محسوب می کند 
و برای اعطای اقامت بلندمدت شروط سختی 
گذاشته مثلا، اینکه اگر کسی تعقیب قضائی 
داشته باشد یا شکایتی علیه او صورت گرفته 
باشــد حتی اگر بی گناهی اش ثابت شود، به 
او اقامــت بلندمدت نمی دهنــد، این خیلی 
دردناک اســت، چون در نظر بگیرید شاید 
اصلا فرد اتباع در یک درگیری مقصر نبوده 
باشد و هدفش فقط دفاع از خودش باشد، با 
این حال دیگر نمی توانــد اقامت ایران را به 
دست بیاورد. در حقیقت به موجب این قانون 
فرزند مــادر ایرانی که دریافت شناســنامه 
حقش بوده تبدیل به یــک تبعه خارجی با 

امکان بالای اخراج از ایران می شود.«

گزارش همدلی از تلاش عجیب مجلس برای لغو یک قانون تابعیتی  

فرزندان مادر ایرانی در برزخ بی هویتی 

در روزهای گذشته و هم زمان با تشدید آلودگی هوای تهران، 
اظهارنظرهای متعددی درباره علت این آلودگی ها و همچنین 
وعده برای توســعه حمل و نقل عمومی داده شد. در شرایطی 
که تعداد اتوبوس های نوسازی شده در تهران علی رغم تصویب 
قانون پاک به صد دســتگاه هم نرسیده، صحبت هایی درباره 
ورود واگن برقی به خیابان تهران مطرح شده است. روز گذشته 
رئیس شورای شهر تهران از ورود اتوبوس های برقی بدون ریل، 
با ریل، تک کابین و سه کابین در حوزه شهری خبر داد و البته 
گفت: اینکه در چه مسیری و در کدام منطقه اجرا شود باید از 
لحاظ ترافیکی و مســائل دیگر بررسی شود. هنوز امکان شارژ 
این اتوبوس ها وجود ندارد و اگر این مشکل حل شود می توان 
در مسیرهای طولانی از آن اتوبوس های استفاده کرد. او با بیان 
اینکه این قطارها می تواند حجم بالایی از مسافر را جابه جا کند 
گفت: نتایج تردد اتوبوس های برقی در تهران مثبت بوده است. 
همزمــان با کاهش دما در پایتخت، بار دیگر شــاهد افزایش 
آلودگی هوا در تهران هستیم و کیفیت هوا همچنان در شرایط 
»ناسالم برای گروه ها حساس« قرار دارد. تهران از ابتدای سال 
۲ روز هوای پــاک، ۱۳۵ روز هوای قابل قبول، ۸۸ روز هوای 
ناسالم برای افراد حساس جامعه، ۸ روز ناسالم برای همه افراد، 

۲ روز بسیار ناسالم و ۲ روز هوای خطرناک داشته است.
مهدی چمران، رئیس شــورای شــهر تهران روز گذشته در 
واکنش به تذکر اعضای شــورای شهر تهران در مورد وضعیت 
آلودگی هوای پایتخت گفت: معتقدم که شهرداری در تلاش 
برای حل آلودگی هوا است و دولت نیز همراهی خوبی در این 
زمینه دارد؛ اما سیســتم کند اداری سبب شده که اثرات این 

اقدامات مشخص نشود.
او با بیان اینکه قطعا توســعه مترو اولویت اول ما در مدیریت 
شهری است، تصریح کرد: اگر صحبت از تراموا می شود به جای 
اتوبوس قرار اســت استفاده شــود. چرا که تراموا بر روی ریل 
حرکت کرده و برقی است و آلودگی در هوا ایجاد نمی کند؛ اما 
شــهر ما پر از چهارراه است و اگر قرار باشد تراموا نیز با هشت 
واگن به مانند اتوبوس های بی آر تی پشت چهارراه ها در ترافیک 
بمانند باید فکری به حال آن کرد، اما معتقدم که باید مطالعات 

دقیقی در مورد تراموا انجام شود تا مثل مونوریل نشود.
چمران ادامه داد: ســاخت هر کیلومتر متــرو ۱۲۰۰ میلیارد 
تومان هزینه نیاز دارد و ممکن اســت شهرداری نتواند آن را 
تامین کند؛ اما با همین مبلغ می شــود سیستم حمل و نقل 
مکمل اتوبوس را راه اندازی کــرد؛ البته با این حال اولویت ما 

مترو است.
او با بیــان اینکه بعد از دو طبقه کردن پل صدر شــهرداری 

طرحــی آورد که بزرگراه همت نیز دو طبقه شــود، گفت: در 
آنجا مخالفت کردیم و گفتیم این پول را در مترو هزینه کنید.

رییس شورای شهر تهران در بخش دیگری از صحبت های خود 
با اشــاره به انتشار تصویری از توده گاز متان در جنوب تهران 
توسط ناسا، گفت: عکس منتشر شده از جنوب تهران درست 
نیســت و گویا برای یک کشور دیگر است و در مورد توجه به 
آلودگی هوا در برنامه توسعه نیز ما پی گیر این موضوع هستیم 
و امیدواریم شهرداری اقدامات موثرتری در این زمینه به جای 
رنگ کردن جدول وسط خیابان انجام دهد. چرا که اشاره کردم 
که جدول وسط خیابان را سفید و سیاه می کنند که این فقط 
در پادگان های نظامی انجام می شــود و در کشــورهای دیگر 
بلوک های سیمانی را رنگ هم نمی کند. هر چند که در کاهش 
تصادفات در حدودی موثر است اما الان ضرورتی ندارد و بهتر 

است این پول را صرف خرید حتی یک اتوبوس کنند.
 دو سوم خدمات مترو را با تراموا ارائه دهیم

علیرضا زاکانی، شهردار تهران نیز روز یکشنبه در حاشیه یکصد 
و پنجمین جلسه شورای اســلامی شهر تهران درباره احداث 
ترامــوا در تهران گفت: به دنبال این هســتیم که از الگو های 
متفاوت حمل و نقلی نیز اســتفاده کنیم؛ برنامه ریزی جدی 
برای استفاده از تراموا در شهر به عنوان ظرفیت پاک و الگوی 
پیشرفته ارائه خدمات انجام می دهیم و با این اقدام می توانیم 
دو سوم خدمات مترو را با تراموا ارائه دهیم و می توانیم با همان 
میزان سرمایه ۳.۵ برابر ظرفیت ایجاد کنیم. اقدامات در حال 

انجام است که یک خط آن اجرا شود.
او با بیان اینکه یکی از برنامه های ما توسعه حمل و نقل شهری 
است، اظهار کرد: چهار تحول در برنامه چهارم توسعه شهرداری 
پیش بینی شده که اجرای هشت کلان پروژه را در بخش تحول 
کالبدی شهر داریم. بزرگ ترین مشکل ما ترافیک است و مردم 
از آن رنج می برند. آلودگی هوا و بد مسکنی دیگر مشکل ماست 
و برای حل آن ابرپروژه نوســازی شــهر بر مدار حمل و نقل 
عمومی را در نظر داریم تا بتوانیم آســایش، ایمنی و رفاه را به 

ارمغان بیاوریم.
تراموا یا واگن برقی گونه ای واگن اســت که بر روی ریل هایی 
که در خیابان قرار داده شده حرکت می کند. تراموا هم می تواند 
درون شهری و هم بین شهری باشــد. واگن های برقی معمولاً 
سبک تر و کوتاه تر از قطارهای معمولی و متروها هستند. البته 
مرز دقیقی میان تراموا و قطارهای عادی وجود ندارد و برخی 
ترامواها ممکن اســت که از روی راه آهن معمولی هم حرکت 
کنند. همچنین، ممکن اســت بتوانند از روی راه آهن مترو و 

ریل های سبک نیز حرکت کنند.
سهم منابع متحرک در آلودگی هوای تهران

کارشناسان معتقدند مهم ترین ســهم افزایش آلودگی هوا به 
تردد خودرو های فرسوده باز می گردد. سهم منابع متحرک در 
آلودگی هوای تهران توســط آمار و یا گفته اشخاص مختلف 
بین ۵۹ تا ۸۳ درصد بیان شــده است و به گفته کارشناسان 
اگر تنها مشــکل آلودگی هوا را در بخش منابع متحرک حل 
کنیم، تعداد روز های آلــوده پایتخت از نصف مقدار فعلی نیز 
کم تر خواهد شــد. خودرو های فرســوده یکی از دلایل اصلی 
آلودگی هوای تهران هستند و به گفته مدیرعامل ستاد معاینه 
فنی خودرو های تهران، حدود ۴۰۰ هزار خودرو فرسوده روزانه 
در پایتخت تردد می کنند. تردد این تعداد خودرو فرسوده در 
تهران درحالی است که بحث اسقاط خودرو همچنان مغفول 
مانده و درحالی که دولت لایحه جدید خود برای اسقاط خودرو 
را عملی ترین راهکار اســقاط می داند، مجلس شورای اسلامی 
این لایحه را فرار دولت از فرآیند اســقاط می داند و هنوز با آن 

موافقت نکرده است.
همچنین به گفته رئیس کمیســیون سلامت، محیط زیست 
و خدمات شــهری شــورای شــهر تهران، موتورسیکلت های 
کاربراتــوری ۷ برابر یک خودرو آلایندگی ایجاد می کنند و ۳ 
میلیون از این موتورسیکلت ها در تهران تردد دارند. وسایل نقلیه 
عمومی و به ویژه اتوبوس های شرکت واحد هم یکی از عوامل 
اصلی آلایندگی در شــهر تهران هستند و حدود ۳۰ درصد از 
آلایندگی که به واسطه منابع متحرک تولید می شود به واسطه 
وسایل حمل و نقل عمومی است. به گفته مدیرعامل شرکت 
واحد اتوبوسرانی تهران، حدود ۶۲ درصد ناوگان اتوبوس رانی 
شهر تهران فرسوده است، با این وجود جایگزینی این اتوبوس ها 
با سرعتی بسیار کمتر از نیاز پایتخت صورت می گیرد. در کنار 
خودرو های داخلی بی کیفیت و تعدد وســایل نقلیه آلوده در 
تهران، سوخت بی کیفیت نیز یکی از دلایل آلودگی هوا هستند 
و این درحالی است که هنوز شاهد افزایش کیفیت سوخت، به 

ویژه گازوئیل نبوده ایم.

احتمال بازشدن پای تراموا به حمل و نقل شهری تهران

واگن برقی به جای اتوبوس؟
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